

DOI: 10.18572/2072-4438-2020-1-9-12

Формирование антикоррупционной установки у обучающихся ведомственных вузов ФСИН России: социально-правовая обусловленность

Базаров Павел Рустамович,
научный сотрудник
Научно-исследовательского института
Федеральной службы исполнения наказаний (ФКУ НИИ ФСИН России),
кандидат юридических наук

e-mail: 907917977@mail.ru
orcid.org/0000-0002-6295-3646

Научная статья посвящена рассмотрению вопросов социально-правовой обусловленности важности и необходимости формирования антикоррупционной установки у обучающихся ведомственных вузов ФСИН России, актуальности и научно-практической значимости проблем профилактики коррупционных проявлений. Обосновывается, что от эффективности решения проблем предупреждения коррупции и успешности реализации государственной антикоррупционной политики в значительной мере зависит будущее нашей страны. Приводятся конкретные статистические данные Генеральной прокуратуры Российской Федерации о коррупционных преступлениях за 2018 г. Высокий уровень социальной значимости проблем профилактики коррупции рассматривается через призму общепризнанных международных правовых документов, которые, согласно ч. 4 ст. 15 Конституции Российской Федерации, представляют собой неотъемлемую составную часть правовой системы нашего государства. Научно-практическая значимость проблем профилактики коррупции и формирования антикоррупционной установки личности обусловлена также положениями российских законодательных и иных нормативных правовых актов. В частности, в них отмечается, что важной составной частью государственной политики в сфере образования является формирование у обучающихся антикоррупционной установки. При этом особая роль отводится образовательным организациям высшего образования ФСИН России, поскольку после окончания обучения сотрудникам уголовно-исполнительной системы Российской Федерации приходится нередко сталкиваться с факторами, провоцирующими совершение ими коррупционных правонарушений.

Ключевые слова: коррупция, коррупционные преступления и иные правонарушения, профилактика коррупции, антикоррупционная установка, формирование антикоррупционной установки у обучающихся, социально-правовая обусловленность, международные правовые акты, российское законодательство, научные форумы.

Forming of Anti-Corruption Attitudes in Students of Government-Sponsored Higher Educational Institutions of the Federal Penitentiary Service of Russia: Sociolegal Conditionality

Bazarov Pavel R.
Research Scientist of the Federal State Institution Research Institute
of the Federal Penitentiary Service of Russia
PhD (Law)

This scientific article is devoted to the consideration of issues of socio-legal conditionality of the importance and necessity of the anticorruption installation of the students of the departmental universities of the FSIN of Russia, relevance and scientific and practical significance in the prevention of corruption. It is justified that the future of our country depends to a significant extent on the effectiveness of solving problems of preventing corruption and the success of the implementation of state anticorruption policy. Specific statistics of the Prosecutor General's Office of the Russian Federation on corruption crimes for 2018 are given. The high level of social importance of the problems of corruption prevention is considered through the prism of universally recognized international legal instruments, which according to part 4 of article 15 the Constitutions of the Russian Federation are an integral part of the legal system of our state. The scientific and practical importance of the problems of preventing corruption and forming an anti-corruption establishment of the individual is also due to the provisions of Russian legislation and other regulations. In particular, they note that an important part of the state policy in education is the formation of anti-corruption installation among students. At the same time, the educational organizations of the higher education of the FSIN of Russia have a special role, because after graduation the employees of the Criminal executive systems often have to deal with factors that provoke their commission of corruption offences.

Keywords: corruption, corruption and other offences, corruption prevention, anticorruption installation, formation of anticorruption installation among students, socio-legal conditioning, international legal acts, Russian legislation, scientific forums.